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»دنیای هوادار« از ارزشِ اقتصادی »زباله« گزارش می دهد؛

سایه روشــن های توسعه 
طلای کثیف در ایران و جهان

دکتر »صیادی« از آغاز 
»هفتۀ سلامت« خبر داد:

سلامت، امری 
همگانی است

وقتی مردم 
تاوان می دهند؛

گنه کرد در بلخ 
آهنگری...
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اندرحکایت ماجراهای دادگاهِ 
»یک کارمند دون پایه«؛

بازیِ بزرگتر از 
دهان  های گشــاد! 
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یکشنبه 18 اردیبهشت 1401-  شماره 1008

حوادث و انتظامی

دنیای هوادار یاد و خاطره شهدا بویژه پاسدار »محمدعلی حیدرزاده«  
که ۱۸ اردیبهشت ماه ۱۳۶۱ در عملیات بیت المقدس »خرمشهر« به 

مقام شامخ شهادت نائل گشت را گرامی می دارد

 داستان جلد

خبر

خبر

جزییات نرخ ویزیت پزشکان عمومی و متخصص؛
تعرفه های پزشکی 1401 ابلاغ شد

تعرفه های خدمات تشخیصی و درمانی سال ۱۴۰۱ در بخش 
های مختلف، جهت اجرایی شدن از سوی هیئت وزیران 
اعلام و ابلاغ شد. پیش از این دولت با افزایش گلوبال ۱۹.۵ 
درصدی تعرفه های خدمات تشخیصی درمانی در بخش 
دولتی و همچنین افزایش گلوبال ۲۴ درصدی این خدمات 
بر اساس جداول  بود.  در بخش خصوصی موافقت کرده 
تعرفه های خدمات تشخیصی و درمانی سال ۱۴۰۱ که از 
سوی سازمان نظام پزشکی کشور منتشر شده است، میزان 
پرداخت از جیب مردم در بخش دولتی در تعرفه های ۱۴۰۱ در 

بخش ویزیت به شرح زیر است:
»ویزیت پزشکان و کارشناسان پروانه دار در بخش سرپایی 
دولتی در برنامه نسخه الکترونیک سلامت به این صورت 
است؛ پزشکان، دندان پزشکان عمومی و دکترای تخصصی 
تومان،   ۳۰۰ و  هزار  پروانه دار ۲۳   )PHD( پایه  علوم  در 
پزشکان فوق تخصص، دوره  تکمیلی تخصصی و پزشکان 
فوق تخصص، دوره تکمیلی تخصصی کودکان و نوزادان 
برای معاینه گروه سنی ۱۸ سال و بالاتر ۳۵ هزار و ۲۰۰ 
تخصصی  تکمیلی  دوره  تخصص،  فوق  پزشکان  تومان، 
کودکان و نوزادان برای معاینه گروه سنی زیر ۱۸ سال ۴۲ 
هزار و ۲۰۰ تومان، پزشکان متخصص روانپزشکی ۳۶ هزار 
و ۸۰۰ تومان و پزشکان فوق تخصص روان پزشکی ۴۳ هزار 

و ۸۰۰ تومان.«
بخش  در  مردم  جیب  از  پرداخت  میزان  حال  عین  در 
خصوصی در تعرفه های ۱۴۰۱ در بخش ویزیت به شرح زیر 
پروانه دار در بخش  است: »ویزیت پزشکان و کارشناسان 
سرپایی خصوصی در برنامه نسخه الکترونیک سلامت به 
این صورت است؛ پزشکان، دندان پزشکان عمومی و دکترای 
تخصصی در علوم پایه )PHD( پروانه دار ۶۹  هزار تومان، 
پزشکان فوق تخصص، دوره  تکمیلی تخصصی و پزشکان 
فوق تخصص، دوره تکمیلی تخصصی کودکان و نوزادان 
برای معاینه گروه سنی ۱۸ سال و بالاتر ۱۳۲ هزار تومان، 
پزشکان فوق تخصص، دوره تکمیلی تخصصی کودکان و 
نوزادان برای معاینه گروه سنی زیر ۱۸ سال ۱۵۸ هزار تومان، 
پزشکان متخصص روانپزشکی ۱۳۸ هزار تومان و پزشکان 

فوق تخصص روان پزشکی ۱۵۷ هزار تومان.«

»وزیر علوم«: 
امتحانات پایان ترم دانشگاه ها 

حتما حضوری است
روز گذشته »محمدعلی زلفی گل« -وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری- درباره برنامه وزارت علوم مبنی بر برگزاری حضوری یا 
غیرحضوری امتحانات پایان ترم دانشگاه ها، گفت: امتحانات 
پایان ترم دانشگاه ها حتماً حضوری برگزارمی شود و قطعاً 
اگر شرایط کرونایی کشور در زمان برگزاری امتحانات پایان 
ترم مانند شرایط فعلی باشد، امتحانات به صورت حضوری 

برگزار خواهد شد.

بر اساس اعلام »وزارت بهداشت«؛
هیچ شهری قرمزِ کرونایی نیست

در واپسین ساعات روز جمعه -16 اردیبهشت ماه- وزارت 
در  را منتشر کرد.  بهداشت نقشه جدید کرونایی کشور 
آبی است  زرد و  نقشه جدید، رنگ غالب مناطق کشور 
که به نشانه کم خطر بودن کرونا شناخته می شود. رنگ 
نارنجی تنها در ۴ شهرستان دیده می شود و هیچ شهری 

دیگر قرمز نیست.
در  تغییرات  آخرین  و  وزارتخانه  این  اعلام  براساس  اما 
نقشه رنگبندی شهرستان های کشور که از ۱۶ اردیبهشت 
1401 اعمال می شود؛ هیچ شهری در وضعیت قرمز نیست. 
۴ شهرستان نارنجی، ۳۱۹ شهرستان زرد و ۱۲۵ شهرستان 

در وضعیت آبی هستند.

»دنیای هوادار« از ارزشِ اقتصادی »زباله« گزارش می دهد؛

سایه روشــن های توسعه طلای کثیف در ایران و جهان

امروزه زباله هم مانند بسیاری از بخش های دیگر 
صاحبِ اقتصاد شده است. در سال های نه چندان دور 
خلاصی از شر زباله های شهری و صنعتی به یک معضل 
زیست محیطی برای کشورها تبدیل شده بود، ولی اکنون 
همین زباله ها در خدمت رشد و توسعه کشورها قرار 
گرفته و سالانه میلیاردها دلار ارزش افزوده برای اقتصاد 

جهان خلق می کند.
اما ایران از منظر تولید پسماند و زباله دچار مشکلاتی 
مدیریت  ضعف  معتقدند  کارشناسان  برخی  است. 
پسماند در کشور نه تنها ناشی از نداشتن قانون محکم 
است، بلکه به جنبه اقتصادی بازیافت و پسماند هم 
توجه نمی شود در حالی که در بسیاری از کشورها، زباله 
به عنوان یک کالای اقتصادی شناخته شده و به جای 
آنکه جمع آوری آن برای دولت ها هزینه بر باشد، یکی 
از ابزارهای کسب درآمد است. فعالان محیط زیست نیز  
معتقدند در سال های اخیر اقداماتی برای ساماندهی 
پسماندها در کشور انجام شده است اما تا زمانی که 
قانون در این زمینه الزام آور نشود و نگاه به پسماند 
میان مسئولان تغییر نکند، این معضل که امروزه به 
اصلی ترین چالش محیط زیست کشور تبدیل شده است، 

حل نمی شود. 
بنظر می رسد این معضل بیش از هر چالش دیگری به 
نقش مردم در وهله اول و به سیاستگذاری های دولتی 
در مرحله دوم وابسته است. فقدان قوانین حقوقی مانع 
از الزام آور بودن قانون مدیریت پسماند می شود. قانون 
باید به گونه ای باشد که هیچ راه فراری برای سازمان ها 
نگذارد، در حالی که امروز شاهد آن هستیم که بسیاری 
مدیریت  برای  را  خود  عوارض  دولتی  سازمان های  از 
پسماند پرداخت نمی کنند و به دنبال آن کمبود بودجه 
سبب می شود سایت های بازیافت زباله راه اندازی نشود 
در حالی که هر یک روز تعلل در ساخت این سایت ها به 
معنای دپوی زباله بیشتر در نتیجه خسارت و بار مالی 

مضاعف برای دولت است. 
اگر از ابتدا به جای دپوی زباله در جنگل و کوه و ساحل 

سایت بازیافت راه اندازی می شد این موضوع تبدیل به 
یک گره کور نبود که هر روز دغدغه آن را داشته باشیم 
از طرف  نابود می کند.  را  زمانی شمال کشور  که چه 
دیگر با بررسی ضوابط موجود در این زمینه می بینیم 
به عنوان  هستند  ناقص  شده  تدوین  برنامه های  که 
و  پزشکی  پسماندهای  برای  ما  حاضر  حال  در  مثال 
که  داریم  نیاز  اما  داریم  کشاورزی ضوابط مشخصی 
برای پسماندهای ویژه و صنعتی نیز ضوابطی را تدوین 
کنیم در حالی که اگر همه چیز در ایران اصولی پیش 
می رفت باید توجه به زباله های بیمارستانی که از آن 
با عنوان ویژه نام برده می شود، جدی تر و در اولویت 
امور بود چرا که از نظر بهداشتی می تواند تولید بیماری 
کرده و مستقیم سلامت مردم را به خطر اندازد اما ما با 
زباله بیمارستانی مانند زباله عادی برخورد می کنیم که 
این نگاه نشان دهنده آن است که اصولا اهمیت ماجرا 
از سوی مسئولان درک نشده است. علاوه بر نداشتن 
قانون، مشکل دیگر نبود نظارت بر اجرای قانون است. 

گرچه برنامه های جامع مدیریت پسماند توسط سازمان 
حفاظت محیط زیست تدوین شده اما نظارت بر حسن 
اجرای این قوانین و ارزیابی عملکرد دستگاه های اجرایی 
بر عهده بخش های مختلفی از جمله وزارت بهداشت، 
وزارت صنعت، شهرداری و... است که خودشان از جمله 
سازمان هایی هستند که از زیر بار مسئولیت قانونی خود 
در قبال پسماند فرار می کنند. بنابراین مدیریت پسماند 
تبدیل به یک چرخه باطل شده که نظارت بر اجرای قوانین 
مرتبط با آن را بر عهده نهادهایی گذاشته که در این 
زمینه در رده متخلفان هستند. بنابراین نبود مراکز متنوع 
بازیافت توانسته کشور را از ثروت عظیمی در حوزه زباله 
محروم کند. شیوه های سنتی مثل دفن زباله از دیرباز در 
اولویت بوده و حالا چالش های وابسته به این مشکل دارد 
خودی نشان می دهد. سوالات مهمی در این حوزه وجود 

دارد که بیان آن ها  خالی از لطف نیست. 
 نقش مردم در این چالش تا چه اندازه مهم است؟ دولت ها 
به چه دلایلی سرمایه گذاری لازم در استفاده از ظرفیت 
اقتصادی بازیافت را به تاخیر انداخته اند؟ البته ذکر این 
نکته مهم است که در درجه اول کاهش تولید زباله را  باید 
مدنظر قرار دهیم. دولت یا بخش خصوصی باید جنس 
باکیفیت تولید کند چون مصرف جنس باکیفیت دورریز 
کمتری دارد. بخش دیگر دست مصرف کننده است. یعنی 

به هر روشی زباله وارد خانه نشود. 

انواع پلاستیک ها در موقع خرید یا جعبه های بزرگ 
استفاده  اساساً  را  دست  این  از  چیزهایی  و  شکلات 
نکنیم یا کم کنیم. خیلی از خریدها در این مواقع تاریخ 
مصرف گذشته هستند و دور ریخته می شوند یا اساساً 
ما زیاد خرید می کنیم ولی نمی توانیم بخوریم و دور 
می ریزیم. بعضی از مواقع خانواده های کم جمعیت از 
میدان های تره بار حجم بالایی خرید می کنند ولی در 
نهایت همه خرید را مصرف نمی کنند و از بین می رود 
و مواد غذایی تبدیل به زباله می شود. یعنی ضایعات 
را می توانیم کنترل کنیم. پس با توجه به توضیحات 
چالش های  که  کرد  برداشت  اینطور  توان  می  فوق 
مهم در مدیریت پسماند کمبود نیروی متخصص و 
به  این حوزه است و همچنین  عدم فرهنگ سازی در 
روز نبودن قوانین و نبود نظارت بر اجرای آن ها نیز از 
دیگر چالش های مهم هستند. لذا از جمله راهکارهايی 
پيشنهاد  صنعت  اين  محرک  موتور  عنوان  به  که 
می شود عبارت از سياست گذاری های اقتصاد رفتاری، 
مكانيسم های قيمتی، اصلاح قوانين مديريت پسماند، 
سياست گذاری های لازم در زمينه آموزش پايه و اجرای 

برنامه های آموزشی در مدارس است.
و اما سخن آخر؛ بنابراین هر چالشی در جای خودش 
مهم است و باید مورد توجه قرار گیرد. البته باید در نظر 
بگیریم که چالش زباله اگر بد سوزانده شود، می تواند 
به آلودگی هوا دامن بزند، اگر دفن شود می تواند آب 
را آلوده کند. یعنی خود پسماند به عنوان یک چالش 
می تواند عوامل مهم را تحت تاثیر قرار دهد. نقش مردم 
در همه چالش ها مهم است اما بی شک نقش مردم در 

چالش زباله بسیار مشهود است.

»سردار حسین رحیمی« - رئیس پلیس تهران- درباره پاک سازی مناطق شوش، 
مولوی و هرندی از معتادان متجاهر اظهار کرد: این موضوع، موضوع تازه ای 

نیست و شاید به چهار تا پنج دهه قبل برمی گردد. نه تنها مصرف کنندگان 
موادمخدر بلکه زباله گرداها، فروشندگان مواد مخدر و پدیده های ناهنجار 
دیگری در این مناطق وجود دارد اما سؤال اینجاست مگر تاکنون اقدامی 

در این مناطق صورت نگرفته است؟ ما از سال 97 تاکنون حدود 70 
هزار معتاد متجاهر و افراد ناهنجار را در این مناطق جمع آوری 

کردیم، مگر نمی گوییم که حدود 20 هزار معتاد متجاهر در 
تهران وجود دارد، پس عدد 70 هزار از کجا آمده است، این 
ارقام نشان دهنده دور باطلی است که صورت  می گیرد و 
باید فرآیند اصلاح شود و مبارزه بی امان با عرضه و تقاضا 

صورت  گیرد، وقتی که یک معتاد 6 ماه به مراکز بازپروری برود و آزاد شود، 
چرخه بازداشت، رفتن به مراکز بازپروی و رهایی مدام تکرار خواهد شد.

فرمانده انتظامی تهران با تأکید بر اینجا در هیچ جای قانون، جمع آوری 
معتادان متجاهر برعهده پلیس نگذاشته شده است، بیان کرد: این جلسه 
را گذاشتیم تا بگوییم پلیس کار را شروع کرده است. حدود 8 تا 9 هزار 
معتاد متجاهر از 21 هزار معتاد متجاهر در تهران رها و حدود 7 هزار 
خرده فروش مواد مخدر در پایتخت مشغول فروش مواد مخدر 
هستند. نمی خواهیم تمام مشکلات را یک جا حل کنیم  
اما باید برای معتادان متجاهر و خرده فروشان مواد مخدر 
کاری کنیم  و هر کسی به اندازه مسئولیت خود کارش 

را انجام دهد.

»رئیس پلیس تهران«: 

پایتخت ۲۰ هزار معتاد متجاهر دارد اما تاکنون 
۷۰ هزار نفر را بازداشت کردیم!

سارا نصرتی
نویسنده و مترجم
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سهم ۲4 درصدی نان و آرد و ماکارونی در سبد غذایی کارگران
بررسی سهم هزینه آرد، رشته، غلات، نان و فرآورده های آن در سفره گروه های شغلی که توسط مرکز آمار ایران 

منتشر شده، نشان می دهد کمترین سهم هزینه آرد، رشته، غلات، نان و فرآورده های آن از کل هزینه های خوراکی 
خانوار بین گروه های شغلی مربوط به تکنسین ها و دستیاران و کارمندان امور اداری و دفتری هرکدام با 18 درصد 

است. اما بین گروه های شغلی، سهم هزینه آرد، رشته، غلات، نان و فرآورده های آن از کل هزینه های خوراکی 
خانوار در گروه شغلی کارگران با 24 درصد، بالاترین رقم را به خود اختصاص داده است.

اجتماعی

صنعت

انرژی

به دستور »وزارت صمت«؛
فروش خودرو خارج از »سامانه 

یکپارچه فروش« متوقف شد
هفته گذشته »سیدرضا فاطمی امین« -وزیر صنعت، معدن و 
تجارت - سامانه ای جدید برای فروش خودرو معرفی و اعلام 
کرد: به منظور شفاف سازی روند عرضه خودرو، فروش همه 
خودروها به »سامانه یکپارچه فروش« منتقل می شود اما حذف 
قرعه کشی خودرو با قوت در دستور کار وزارت صمت خواهد بود.
همه  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزیر  دستور  براساس  اما 
خودروسازها از ۱۸ اردیبهشت باید هرگونه عرضه خودرو را صرفا 
از طریق سامانه متمرکز قرعه کشی انجام دهند تا ضمن ایجاد 
شفافیت، امکان عرضه عادلانه تر برای همه خودروهای تولیدی 
فراهم شود. به دنیال این موضوع، روز شنبه ۱۷ اردیبهشت ماه، 
»عبدالله توکلی« -سرپرست دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، 
به کلیه مدیران عامل  نامه ای خطاب  معدن و تجارت- در 
شرکت های خودروسازی کشور، ضمن ابلاغ فروش و عرضه 
محصولات صرفا از طریق سامانه مذکور، تاکید کرد که هرگونه 
عرضه از طروق دیگر فوراً متوقف شود. در این نامه آمده است: 
»پیرو اجرای بند ۵ دستورات ابلاغی ریاست جمهوری )موضوع 
نامه شماره ۱۶۱۸۶۹ تاریخ ۱۵/۱۲/۱۴۰۰( در خصوص نحوه عرضه 
خودرو به منظور ایجاد شفافیت و افزایش رضایت مندی مردم 
و همچنین دستور وزیر صنعت، معدن و تجارت جهت ایجاد 
سامانه یکپارچه فروش خودرو )نامه شماره  ۴۷۲۹۶/۶۰ تاریخ 
۱۲/۲/۱۴۰۱( خواهشمند است ترتیبی اتخاذ شود تا عرضه خودرو 
صرفا از طریق سامانه متمرکز که متعاقبا توسط وزارت صمت 
از طرق دیگر  معرفی می شود، انجام شود و هرگونه عرضه 

فورامًتوقف شود.«
موضوع مهم اما اینجاست که با توجه به دستور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت از )۱۸ اردیبهشت( عرضه خودرو صرفا از طریق 
سامانه مذکور خواهد بود و تمامی خودروسازها از این تاریخ 
هرگونه عرضه خودرو را با هماهنگی سازمان حمایت و صرفا 
از طریق سامانه متمرکز قرعه کشی انجام دهند تا ضمن ایجاد 
شفافیت مورد نظر، امکان عرضه عادلانه تر برای تمام خودروهای 
تولیدی فراهم شود. این در حالیست که در نامه سرپرست دفتر 
صنایع خودرو وزارت صمت به خودروسازان همچنان به سازوکار 
و حتی آدرس این سامانه اشاره نشده و اعلام شده است که 
اطلاعات متعاقبا توسط وزارت صمت معرفی می شود. با توجه 
به اینکه تنها یک روز از زمان اعلام شده باقی مانده است، این 
سوال مطرح است که پس چه  زمانی وزارت صمت می خواهد 

اطلاعات تکمیلی را اعلام کند.

طبق آمار »دفتر اطلاعات و داده های آب کشور«؛
آخرین وضعیت ذخایر سدهای بزرگ 

کشور اعلام شد
آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشور نشان می دهد، با 
سپری شدن ۲۲۷ روز از سال آبی، تا ۱۷ اردیبهشت ماه سال 
آبی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ میزان کل حجم آب در مخازن سدهای کشور 
حدود ۲۶.۹۶ میلیارد مترمکعب است که نسبت به مدت مشابه 
سال آبی گذشته ۹ درصد کاهش نشان می دهد، طبق اعلام 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، »فیروز قاسم زاده« - مدیرکل 
دفتر اطلاعات و داده های آب کشور اظهار کرد: بررسی وضعیت 
ورودی سدهای کشور نشان می دهد که ورودی به مخازن در 
سال آبی جاری ۲۳.۵۰ میلیاردمترمکعب رسیده که برابر با 

ورودی در دوره مشابه سال گذشته است.
وی اضافه کرد: میزان پرشدگی  سدهای استان تهران، سد 
زاینده رود در استان اصفهان، سدهای استان خوزستان و 
سدهای حوضه آبریز دریاچه ارومیه در شرایط فعلی به ترتیب 
حدود ۲۹ درصد، ۳۲ درصد، ۵۸ درصد و ۷۵ درصد است. با 
توجه شرایط اقلیمی کشور و وضعیت ذخایر منابع آبی،رعایت 
الگوی بهینه مصرف در بخش های مختلف مصرف امری 

ضروری است.

اندرحکایت ماجراهای دادگاهِ »یک کارمند دون پایه«؛

بازیِ بزرگتر از دهان  های گشــاد! 

و  گروه جنایت  تنها  بتوان گفت  به جرات  شاید 
خیانت و دناعتی که داعش رویش را سفید نکرد، گروهک 
منافقین یا همان سازمان مجاهدین خلق است که در 
وحشی گری و بی رحمی و خوی حیوانی هنوز هیچ گروه 
پایش هم  گرد  به  و دهشت افکنی  سازمان مخوف  و 
نرسیده است. سازمانی که از ترور و شکنجه سربازان و 
پاسداران ملت ایران تا کشتار و قتل و شکنجه مردم 
معمولی و از این ها بدتر، همراهی تمام عیار و سازمان یافته 
با متجاوزان صدامی در حمله به کیان ملی ایران و ایرانیان 
را در کارنامه خود دارد و اساساً در تمامی طول تاریخش، 
اینچنین  رزومه شان  که  مخوفی  جانوران  چنین  ایران 

ملغمه ای از سیاهی و تباهی باشد اصلا نداشته است.
البته این سازمان مخوف جنایت و خیانت مانند همه 
سازمان های اینچنینی، اربابان منطقه ای و فرامنطقه ای 
هم داشته و دارد که غلاده این ها را در اختیار داشته و 
دارند و هربار به تناسب توانایی های موجود این جانور 
هار، آن را از سمت وسویی متفاوت و به قصد آسیب زدن 
به دولت ملت  ایرانی به سویمان گسیل داشته است. 
خوشبختانه در طول سال های اخیر این سازمان شیطانی 
تحت شدیدترین ضربات حاکمیت ایران و رزمندگان بدون 
مرزش بوده و دندان های این کفتارها مدت هاست که خُرد 
شده و کمتر توانسته به شکل مستقیم و آنچنانکه سابق 

بر این به به شرارت می پرداخت، شر به پا کند. 
اما اربابان این جانوران حتی از همین جانور نیمه جان 
هم هر از چند گاهی برای ضربه زنی به ایران و ایرانی 
بهره جسته اند؛ چنانکه در فتنه ها مختلفی در این سال ها 
بهره جستند و یا برای جاسوسی و خرابکاری های دیگر 
قرار  هم  حالا  البته  و  می برند  بهره  کماکان  این ها  از 
است از این سازمان برای ایجاد یک جنگ رسانه ای در 
همکاری با دولت سوئد بهره برداری کنند. ماجرای فتنه 
جدید از بازداشت حمید نوری در سوئد به جرم جنایت 
جنگی! شروع شد. جایی که سازمان منافقین به همراه 
مشتی از گروه های تروریستی چپ و تجزیه طلب )مثل 
کمونیست های کارگری که سابقه همکاری با سازمان 
جنایتکار و تجزیه طلب کومله را دارند( علیه حمید نوری 
به عنوان کارمند سابق قوه قضائیه ایران اعلام شکایت 
کردند و او را به ارتکاب جنایات جنگی و کشتار زندانیان 

سیاسی در سال 67 متهم کردند. 
ابتدا بد نیست نگاهی به وقایع سال 67 بیندازیم... زمانی 
که ایران قطعنامه 598 را در 27 تیر 1367 پذیرفت و 
بسیاری از یگان های نیروهای رزمنده ایرانی به گمان 
اینکه جنگ پایان پذیرفته از حالت رزمی خارج شدند و 
یا به عقب بازگشتند که این باعث شد بعثیون از فرصت 
استفاده کنند و در مرداد همان سال عملیاتی سنگین در 
جنوب کشور تدارک ببینند که البته با پاتک نیروهای 
ایرانی عقب زده شد اما این حمله عراق تنها یک عملیات 
ایضائی و فریب بود برای طرحی شوم و بزرگتر که قرار بود 
با نام عملیات »فروغ جاویدان« از سوی سازمان منافقین 
در غرب کشور اجرا شود. عملیاتی که در مردادماه توسط 
این سازمان جنایتکار و خائن انجام شد و اگر دلاوری 
نیروهای بومی و همینطور هوانیروز قهرمان و صد البته 
نقش بی بدیل شهید صیاد شیرازی در بازسازماندهی و 
رهبری نیروها در عملیات مرصاد نبود چه بسا این جانیان 
به اهداف پلید خود می رسیدند و ضربه ای مهیب به کشور 
در زمانی که ایران در موقعیت ضعف از منظر نظامی قرار 

داشت می رسیدند. 

اما این عملیات شق دیگری هم داشت که قرار بود در 
داخل انجام شود و سازمان قرار بود با تکیه بر عناصر داخلی 
خود در تهران و مراکز برخی استان های دیگر ناامنی ایجاد 
کند و بخصوص زندانیان خود را از زندان ها بیرون آورد و 
مسلح کند تا به جان مردم بیندازد و کشتاری عظیم به راه 
بیندازند. اینجا بود که امام امت بعد از کشف این توطئه 
عظیم و نابخشودنی و البته آشکار شدن خیانت محرز 
منافقین بر همگان، هیأتی از قضات را مأمور کرد تا به این 
جنایت و خیانت عظیم رسیدگی شود و تمامی افرادی که 
در این توطئه دست داشته اند و یا با آن همدل بوده اند 
و یا هنوز دل در گرو چنین جانیان خطرناک و جلادان 
بی رحمی دارند را سیاستی سترگ کنند. جالب اینجاست 
که در این هیأت رسیدگی به جنایت این جلادان جانی، 
قاضی جوان و شجاع و ولایتمداری به نام سید ابراهیم 
رئیسی هم بود که امروز رئیس جمهور کشور در هنگامه 
سخت کنونی است. همان که هدف این فتنه در قالبِ 

دادگاه حمید نوری است. حال با این توضیحات احتمالا 
فهمیده اید که اربابان شرارت جهانی و دشمنان وجودی 
این آب و خاک چگونه با قلب واقعیت می خواهند با 
تعویض جای جلاد و قربانی، مجازات خاطیان و خائنین 
به ملت و کشور را در قالب کشتار زندانیان سیاسی! و 
جنایت جنگی جعل کنند و از محاکمه حمید نوری که 
کارمندی دون پایه در آن زمان بوده، ماهی مراد خود را در 
قالب فشار به دولت مستقر ایران به ریاست سید ابراهیم 

رئیسی، شکار کنند.
دولتی که به خوبی در مذاکرات برجام طرف غربی را به 
عقب رانده و مفتون و مرعوب عربده ها و خط و نشان های 
آن ها نشده است و استوار و کارآمد، کشور را بدون اینکه 
معطل برجام و تفقد غرب! کند، در مسیر و ریل درست 
انداخته و اداره می کند. حال که معلوم شده این هیاهوی 
ایران واجب است  بر حاکمیت  برای چیست  رسانه ای 
مقصرین اصلی این سیاست کثیف رسانه ای را که در راس 
آن ها دولت سوئد قرار دارد به شکلی اصولی تنبیه کند تا 
دیگر گاوهای موبلوند هوس چریدن در چنین چراگاهی 
به سرشان نزند. در ابتدا اقدام بسیار خوب قوه قضائیه 
در تعین زمان اعدام جاسوس ایرانی سوئدیِ اسرائیل 
)احمدرضا جلالی( ضرب شست اول بود که البته نباید 
برخلاف  که  است  اینجا ختم شود. سوئد کشوری  به 

ادعاهای حقوق بشری اش بخاطر شرایط خاص جغرافیایی 
که دارد )سوئد هم مرز با روسیه و در میانه حوزه بالتیک 
و اسکاندیناوی و آلمان قرار گرفته( بشدت امنیتی اداره 
می شود. به همین دلیل گروه های سیاسی غیرهمسو با 
سیاست های کلی خود را بشدت سرکوب می کند که از 
جمله می توان به گروه های »اسکونه« و »یوتل لند« اشاره 
کرد که ابدا تروریستی هم نیستند و برخلاف سازمان 

منافقین دست به کشتار و قتل عام هم نزده اند. 
حال ایران می تواند چتر حمایتی خود را بر سر این گروه ها 
بیندازد و از آن ها حمایت معنوی کند! که مطمئنا برای 
سوئد بسیار گران خواهد آمد. ایران یکبار در میانه جنگ 
ایران و عراق معادل چنین کاری را علیه انگلستان اجرا 
کرد و از »شین فنگ« شاخه نظامی جبهه آزادی بخش 
ایرلند جنوبی حمایت کرد و حتی به مامنی برای رهبر 
آن ها –جری ادامز– تبدیل شد که باعث شد سیاست های 
خصمانه انگلستان و کل اروپا نسبت به ایران تعدیل شود. 

در اقدام بعدی باید کلیه مراوادات اقتصادی ایران و سوئد 
که اندک هم هست قطع شود و با شرکای اقتصادی 
مطمئن تر پیگیری شود و در نهایت حتی اگر نیاز بود 
سطح مراودات دیپلماتیک هم از سفیر به کاردار کاهش 
یابد. توجه داشته باشید اروپا هیج وقت شریک خوبی 
در هیج عرصه ای برای ایران نبوده و کاملا دنبال روی 
سیاست های خصمانه آمریکا در ضربه زدن به ایران هم 
بوده است و ای بسا برخی کشورهای اروپایی و سفارت 
خانه هایشان امروز در نقش اسب تروآی آمریکا در ایران 

نقش آفرینی می کنند. 
و سخن آخر هم با آن هایی که فکر می کنند ما اگر در 
مقابل اروپا واکنش تند نشان دهیم چه ها که نمی شود! 
دادگاه  از جریانات  بعد  یادآور می شوم  این دوستان  به 
میکونوس تمامی سفرای اروپا به یکباره از ایران رفتند 
و برای برگشتن خود طوماری از شروط را در مقابل ایران 
گذاشتند. اما بعد از یک هفته صرفا با این توافق که اروپا 
دیگر مأمنی برای گروه های تروریستی علیه حاکمیت 
خاک  در  را  خود  دشمنان  هم  ایران  و  نمی شود  ایران 
اروپا از بین نمی برد، دمشان را روی کولشان گذاشتند و 
برگشتند. اروپا مدت هاست که دیگر بازیگر بازی های بزرگ 
نیست و این بازی فعلی هم بسیار بزرگتر از دهان گشاد 

گردانندگانش است.

رضا تواضعی
نویسنده 

حال با این توضیحات احتمالا فهمیده اید که اربابان شرارت جهانی و دشمنان 
وجودی این آب و خاک چگونه با قلب واقعیت می خواهند با تعویض جای 

جلاد و قربانی، مجازات خاطیان و خائنین به ملت و کشور را در قالب کشتار 
زندانیان سیاسی! و جنایت جنگی جعل کنند و از محاکمه حمید نوری که 
کارمندی دون پایه در آن زمان بوده، ماهی مراد خود را در قالب فشار به 

دولت مستقر ایران به ریاست سید ابراهیم رئیسی، شکار کنند

دیدگاه
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اعضای باند سارقان اماکن خصوصی در فردیس دستگیر شدند
سرهنگ »محمد نادربیگی« -ریس پلیس آگاهی البرز- از دستگیری اعضای باند سارقان منزل و اماکن خصوصی با 

۳۵ فقره سرقت درشهرستان فردیس در این استان خبر داد. وی گفت: در پی وقوع سرقت های متعدد منزل و اماکن 
خصوصی در سطح شهر و نارضایتی شهروندان موضوع بصورت ویژه در دستور کار پلیس آگاهی استان قرار گرفت. 

البرز

دکتر »صیادی« از آغاز »هفتۀ سلامت« خبر داد:
سلامت، امری همگانی است

در البرز برگزار شد؛
جشنواره دانایی  توانایی در مدارس سطحِ استان

در استان؛
کارگاه عمرانی ساخت ۲۰۰ مدرسه فعال شد

هر ساله برنامه های هفته سلامت در راستای آشنایی بیشتر 
مردم و تصمیم گیران و تصمیم سازان  با موضوعات مهم حوزه 

سلامت برگزار می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، دکتر صیادی ضمن اشاره به شعار 
هفته سلامت ۱۴۰۱ »سلامت ما، سلامت سیاره ما« تصریح کرد: 
شعار امسال هفته سلامت بدرستی و بر اساس نظر متخصصان 
و صاحبنظران این حوزه و با درک صحیح از وضعیت جامعه 
بشری امروز انتخاب شده است؛ چرا که بدون سلامتی محیط 
زیست و ساختار زندگی بشری نمی توان انتظار سلامتی پایدار 

را برای نوع بشر انتظار داشت.
وی با بیان اینکه بیش از ۹۰ برنامه سلامت محور در بخش 
های مختلف از جمله بهداشت در هفته سلامت برنامه ریزی 
شده است گفت: رسیدن به سلامت فراگیر هیچگاه رخ نخواهد 
داد مگر با همکاری ارگان ها و سازمان های مختلف و تعاملی 

همه جانبه و مشارکت اجتماعی و عمومی در تامین سلامت 
جامعه که سعی می شود با اجرای برنامه های مختلف از روز 

شنبه ۱۷ ام لغایت ۲۳ اردیبهشت ماه بر این مهم تایید شود.
در  را  استان  فهیم  مردم  حداکثری  مشارکت  دکتر صیادی 
واکسیناسیون کرونا یکی از عوامل مهم کنترل این بیماری در 
استان دانست و افزود: مبارزه با کرونا یکی از بارزترین دستاورد 
های سلامت بود که به خوبی شاهد مشارکت و همکاری همه 
ارگان ها، دستگاه ها و مردم بودیم و همه بخش های سلامت 
که درنهایت منجر به سلامت کشور و جهان می شود نیازمند 

چنین همدلی و مشارکت همگانی است.
وی ادامه داد: موضوعاتی مثل انرژی پاک، تولیدات پاک، آب و 
هوا، حوادث و بلایای طبیعی، همه و همه چاره اندیشی های 
جهانی می خواهد و کشورها هر کدام باید به سهم خود نقش 
موثری را در تامین سلامت ایفا نمایند و هفته سلامت فرصت 

مناسبی است تا حساسیت لازم ایجاد شده و مسئولان دغدغه 
ها، راهکارها و نظرات را با هم به اشتراک گذاشته و برای رفع 

آن ها راه حل های کاربردی ارائه دهند.
سرپرست دانشگاه عنوان کرد: شنبه 17 اردیبهشت؛ نقش مردم، 
مسئولان، سمن ها در تحقق عدالت و تعالی نظام سلامت، 
یکشنبه 18 اردیبهشت؛ نقش مردم، مسئولان، سمن ها در 
دستیابی به انرژی پاک، دوشنبه 19 اردیبهشت؛ نقش مردم، 
مسئولان، سمن ها در مدیریت حوادث و بلایا ، سه شنبه 
ارتقای  اردیبهشت؛ نقش مردم، مسئولان، سمن ها در   20
سلامت خانواده و جوانی جمعیت، چهارشنبه 21 اردیبهشت؛ 

نقش مردم، مسئولان، سمن ها در تولید پاک و مدیریت 
مردم،  نقش  اردیبهشت؛   22 پنجشنبه  پسماندها، 

مسئولان، سمن ها در تغذیه سالم از مزرعه تا 
سفره و جمعه 23 اردیبهشت؛ نقش مردم، 

مسئولین، سمن ها در کاهش/ کنترل مصرف دخانیات نام 
گذاری شده است و برنامه های مختلفی با توجه به روزشمار 
هفته سلامت در کشور 
و همزمان در استان 
و  شده  بینی  پیش 

اجرا می شود.

مرحله استانی جشنواره دانایی توانایی در البرز با شرکت 
۳۸۰ دانش آموز با شعار »خانواده دانا، دانش آموز توانا« 
در هنرستان شهید صدوقی آموزش و پرورش ناحیه سه 

کرج برگزار شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از معاون پرورشی و 
فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش البرز، روز گذشته در 
آئین افتتاح این جشنواره  گفت: در مرحله اول این دوره 

از مسابقات  پنج هزار و ۷۰۰ دانش آموز شرکت کردند.
سردار »فتح اللهی« اظهار داشت: البرز برای نخستین 
بار به منظور تسهیل شرکت دانش آموزان در مسابقه 
http:// الکترونیکی  نشانی  به  مجازی  کتابخوانی 
اداره  همکاری  با  را    azmoon.albmedu.ir/main
سنجش آموزش و پرورش استان در بستر شاد  طراحی 

و اجرایی کرد.
وی بیان داشت: در مرحله اول  دانش آموزان با اتصال 
به درگاه الکترونیکی تعریف شده به سوالات چهار گزینه 
ای از کتاب های  قاسم قصاب، نامه های سبز، پسری 
که عاشق ریاضی بود، یک پسر و دو مادر و قلب زیبای 

بابور به مدت ۳۰ دقیقه پاسخ دادند.
وی با بیان اینکه جشنواره دانایی و توانایی با رویکرد 
شود،  می  برگزار  مدارس  در  کتابخوانی  خوش  حال 
خاطرنشان کرد: کتاب های مسابقه نیز با هدف ایجاد 

پیوند عمیق میان دانش آموز و ترویج فرهنگ مطالعه و 
کتابخوانی نیز در بین دانش آموزان توزیع شد.

فتح اللهی تصریح کرد: در این جشنواره به دنبال افزایش 
فرهنگ مطالعه کتاب در ۲ کانون مهم خانه و مدرسه 
با رغبت به سمت کتاب و  آموزان  تا دانش  هستیم 

مطالعه سوق پیدا کنند.
وی ادامه داد: از مجموع پنج هزار و ۷۰۰ شرکت کننده در 
مرحله مدرسه ای، یک هزار و ۷۱۰ نفر به مرحله منطقه 
کتابخوانی  استانی مسابقه  به مرحله  نفر  و ۳۸۰  ای 

مجازی مدارس استان البرز راه یافتند.
فتح اللهی  یادآور شد: مرحله آموزشگاهی و منطقه ای 

این دوره از مسابقات به صورت مجازی برگزار شد.
معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش 
البرز عنوان کرد: یکی از مهمترین اقدامات در خصوص 
ارتقای سرانه مطالعه، کتاب و توسعه فرهنگ کتابخوانی 

در مدارس است.
وی افزود: برگزیدگان استانی نیز در سی و یکم تیرماه در 

مرحله کشوری به رقابت می پردازند.
فتح اللهی تاکید کرد: برای داشتن انگیزه برای مطالعه 
بیشتر کتاب های درسی و غیر درسی در بین دانش 
آموزان و پرکردن اوقات فراغت باید به سمت کتابخوانی 

روی آورند.

معاون استاندار البرز و فرماندار ویژه کرج از فعال شدن کارگاه 
عمرانی ساخت ۲۰۰ مدرسه در این استان برای جبران کمبود 

سرانه های آموزشی خبر داد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، غفور قاسم پور روز 
گذشته در بازدید از مدرسه شهید کلانتری و شهیدستان 
ناحیه سه آموزش و پرورش کرج با اشاره به نگاه ویژه دولت  
سیزدهم به توسعه سرانه های آموزشی افزود: با پیگیری 
استاندار البرز نهضت مدرسه سازی در استان آغاز شده است.

وی با تبریک هفته معلم در جریان گفت و گو با مدیران 
مدارس و معلمان، گفت: آیین تجلیل از معلمان و فرهنگیان 

به صورت شایسته در استان برگزار می شود.
قشرهای  فرهنگیان  و  معلمان  داشت:  بیان  پور  قاسم 
زحمتکش جامعه هستند که در همه عرصه ها حضور فعال 
دارند و مدیران امروز نیز مدیون زحمات این جامعه بزرگ 

آموزشی و فرهنگ ساز در کشور هستند.

وی تاکید کرد: در زمینه افزایش امکانات آموزشی دولت پای 
کار است و طی سه سال آینده شاهد توسعه سرانه های 

آموزشی خواهیم بود.
در جریان حضور و بازدید فرماندار کرج در مدارس شهر کرج 
با نثار شاخه های گل از جامعه فرهنگیان و معلمان تجلیل 

به عمل آمد.

»استاندار« تأکید کرد:
لزوم رصد جدی روند عملیات اجرایی پروژه  های درمانی البرز

»نمایندۀ کرج، فردیس و اشتهارد« مطرح کرد:
کاهش کیفیت تحصیلی با تراکم دانش  آموزی بالا 

استاندار البرز گفت: مسئولان دانشگاه علوم پزشکی استان 
باید ضمن حضور مستمر در محل اجرای پروژه های درمانی، 

نظارت لحظه به لحظه بر امور این پروژه ها انجام دهند.
به گزارش »دنیای هوادار«، مجتبی عبداللهی روز گذشته 
در نشست بررسی روند پیشرفت پروژه های بیمارستانی 
استان البرز افزود:  تسریع در روند امور درمانی با توجه به 

اهمیت تامین امکانات بهداشتی و درمانی برای این استان 
ضروری است.

وی تاکید کرد: حرف و تعهد ما به عنوان کارگزاران نظام بسیار 
حایز است و بر این اساس باید با تلاش شبانه روزی درصدد 

تحقق وعده ها و مصوبات باشیم.
عبداللهی گفت: پیمانکاران موظف هستند طبق زمانبندی و 
تعهد خود نسبت به تحویل پروژه های اقدام کنند چراکه 
جزئیات اقدامات آن ها را رصد می کنیم و هر گونه کوتاهی 

و کم کاری در این روند قابل اغماض نیست.
استاندار البرز بیان داشت: ارتقا سرانه های بهداشتی و درمانی 
در استان، نیاز و مطالبه مردمی است از این رو با تمام توان 

در این مسیر برنامه ریزی و اقدام می کنیم.
استان البرز در سرانه های تخت بیمارستانی جزو استان های 
محروم کشور است و برای رسیدن به میانگین کشوری به ۲ 

هزار تخت نیاز دارد.

نماینده مردم کرج، فردیس و اشتهارد در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه باید از ظرفیت خیرین و منابع ملی برای جبران 
سرانه های آموزشی استفاده شود، گفت: سرانه های پایین فضای 

آموزشی کیفیت تحصیلی را در دانش آموزان کاهش می دهد.
به گزارش »دنیای هوادار«، علیرضا عباسی روز گذشته در آئین 
تجلیل از معلمان ۲ مدرسه خیبر و رضوان  شهرستان فردیس 
افزود: اهمیت امور تربیتی و تربیت نسل آینده بر اساس آموزه 
های دینی اولویت اول قرار دارد و سپس  موضوع آموزش بر 

عهده معلمان است.
وی شغل معلمی را شغل انبیاء دانست و گفت: این رسالت 
و مسئولیت بر عهده معلمان گذاشته شده است،  از این رو از  
معلمان انتظار می رود تا جوانان مملکت را با آینده نگری برای 

۲۰ سال بعد تربیت کنند.
این نماینده مجلس  با اشاره به اینکه فردیس با تراکم جمعیت 
بالا کمترین سرانه های آموزشی را دارد ، اظهار داشت: باید با 
کمک یکدیگر و استفاده از ظرفیت ها و خیرین بتوانیم کمبودها 

و مشکلات را در استان البرز برطرف کنیم.
عباسی افزود: استان البرز به دلیل مهاجرت پذیری سالانه ۱۰۰ 
هزار نفر به جمعیت و به تبع آن ۲۵ هزار نفر به جمعیت دانش 
آموزی آن اضافه می شود؛ زیر ساخت های استان متناسب با 

جمعیت آن نیست.
نماینده مردم کرج، فردیس و اشتهارد در مجلس شورای اسلامی 

گفت: سرانه آموزشی برای هر دانش آموز در کشور ۵.۵ متر مربع  
و در استان البرز سه متر مربع است که سرانه  البرز نصف سرانه 

آموزشی کشور است.
عباسی به بازدید از مدرسه ابتدایی خیبر در پیک فردیس اشاره کرد 
و  بیان داشت: این مدرسه کلاس هایی با فضای کوچک و تراکم 
دانش آموزی ۳۰ الی ۴۰ نفر بوده که فضایی برای تحرکات دانش 

آموزان  ندارد؛ در تلاش هستیم تا این سرانه ها افزایش یابد.
وی یادآور شد: در سفر رئیس جمهور به استان البرز قرار شد 
۲۰۰ مدرسه ساخته شود؛  سفر رئیس جمهور زمینه خوبی برای 
این کار است؛ در مجلس هم تلاش کردیم بودجه های استانی 
را  تا جایی که امکان دارد افزایش دهیم؛ اگر سرانه ها در بودجه 
اضافه شود این بودجه به آموزش و پرورش و بهداشت و درمان 

هم تعلق می گیرد.

شت و سلامت بهدا

ری اســتاندا

آمــوزش و پرورشخــا نه  ملت
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فرهنگی

وقتی مردم تاوان می دهند؛

گنه کرد در بلخ آهنگری...

چندی است که دوباره مسئله هدفمندی یارانه ها 
اما این بار در بخش هایی از مواد غذایی و مایحتاج 
ضروری خانوارها چون: روغن و فرآورده های آردی مثل: 
ماکارونی یا نان باگت و...، نُقل محافل رسانه ای و 
دورهمی های تصمیم سازان اقتصادی دولت گردیده 
است. و طبق معمول خبرنگاران بعضی رسانه ها به 
زحمت افتاده و با حضور در فروشگاه های سطح شهر  
تهیه  نامبرده  گرانی محصولات  یا  از کمبود  گزارشی 

کرده؛ تلنگری به دولت می زنند.
 اما نکته حائز اهمیت تفاوت بسته های خبری فعلی 
ارائه  از محتوای  اکنون  مثلاً  است.  قبلی  تولیدات  با 
شده این گزارش ها بیشتر احساس می شود آمار و 
ارقام و مصاحبه ها در یک هم افزایی هماهنگ شده 
با دولت جهت تسهیل در افزایش قیمت هاست. بطور 
مثال نشان دادن تصاویری از قاچاق روغن یا ماکارونی 
و ارزان بودنشان در کشورهای همسایه و انجام گفت و 
گو با مسئولان  و... به مخاطب رسانه ای چنین حسی 
را القاء و تداعی می کند که اگر قیمت این فرآورده ها 
در داخل بالا رود و در کنارش یارانه ای بابت آن ها داده 
شود، قاچاق حتماً کاهش خواهد یافت. اطلاعاتی که 
شاید از نظر وضعیت فعلی اقتصاد و تنش های منطقه 
ای و برخی دلایل بر روی کاغذ عقل پسند و شُدنی به 

نظر رسد. 
اما باید گفت چنین تصمیماتی با توجه به تجربه شدن 
آن ها در ادوار قبل و دیده شدن نتیجه اش به چشم، 
همچون آب است در هاون کوبیدن و فکر خامی است 
در سر پروردن. بطوری که در سال های قبل شاهد بوده 
ایم که اگر فقط یک قلم، مثلاً لاستیک کامیون ها یا 
بنزین  در این مملکت گران شده، در هزینه حمل و نقل 
تأثیر گذاشته و به تبع در قیمت تمام شده اجناس 
اثرگزار بوده است و درنهایت سفره شهروندان بوده که 
آب رفته. و یا اگر قیمت تن ماهی یا رُب گران شده در 
جوار آن شاهد بالارفتن قیمت زیر پوستی دیگر اقلام و 
یا کاهش ظریف وزن و یا دمیدن هوای بیشتر در بسته 
بندی آن ها بوده ایم و الی ماشاالله ترفندهای تکراری 

آشنا که دیگر برای مصرف کنندگان پی بردن به ظرافت 
استفاده از آن ها از یافتن ستاره و دیدن رُخ ماه در دل 

هوای ابری هم سهل تر شده است. 
د نهایت نیز تصمیمات اتخاذ گردیده و عملی شده، جز 
ایجاد شکاف بیشتر در حوزه درآمد و هزینه و کوچک 
تر شدن سفره اکثریت مصرف کننده گان ثمره ای برای 
شهروندان ۹۶ درصدی جامعه در پی نداشته داشت. در 
مثالی دیگر می توان اصل هدفمندی یارانه ها و پرداخت 
مبلغ آن در دوران دولت دهم را نامبرد که شاید در زمان 
خود تصمیمی درست بود؛ اما آیا نحوه انجامش چیزی 
جز گرانی افسار گسیخته را در پی داشت؟ گفتنی است 
بنابر آنچه که تا کنون حدأقل توسط شهروندان تجربه 
شده است نشان می دهد وضعیت اقتصاد در جامعه ما 
خوشبختانه یا بدبختانه همچون چیدمان یک دومینو 
می ماند؛ که تلنگر به بخشی از آن باعث ریزش تا آخرین 
نیز  این فروریزی  از  قسمت خواهد شد. و جلوگیری 
تاکنون خود را تابع خواهش و التماس و یا دستور و امر 
و نهی مسئولان ندانسته و قیمت ها هم پایین نیامده 
است. بلکه نرخ ها تابعی بوده از احساس بازار )مثلا 
کمبود بعضی اجناس در مقاطعی خاص( و دست های 
پرنفوذِ فعال در آن. پس باید به تصمیم سازان حوزه 
اقتصادی توصیه کرد قبل از انجام هر عملی خواهشاً 
نتایج و تاثیر آن را بر زندگی اقشار متوسط و رو به 
پایین جامعه در نظر گیرید و آگاه باشید هر نگرش غیر 
منطقی و غیر علمی، می تواند ریزش بیشتری از دهک 

های جامعه را به سمت زیر خط فقر مطلق در پی داشته 
باشد. فعلی که تبعات آن جز کاهش محبوبیت برای 
دولت در مقابل افزایش آسیب های اجتماعی و بالارفتن 
تعداد مددجویان کمیته امدادی را درپی نخواهد داشت. 
باتوجه به این که بعضی از اقتصاد دانان تزریق پول و 
افزایش نقدیندگی و همچنین بالارفتن پایه پولی را از 
مهمترین عوامل افزایش تورم بر می شمارند؛ باید دید آیا 
دولت تصمیمی نیز بابت کنترل تورم حاصل از پرداخت 
یارانه ها مد نظر قرار داده است یاخیر؟ یارانه هایی که 
اگر داده نشود باعث افزایش نارضایتی و فقر می شود 
و اگر داده شود و تدبیری کارشناسانه برای آن انجام 
نشده باشد، دوباره باعث افزایش حجم نقدینگی و به 
تبع تورم خواهد شد. دور و تسلسلی که در ابتدای طرح 

هدفمندی یارانه ها شاهد آن بودیم. 
تصمیمات  اثر  تا  منتظریم  چندماه  از  پس  حال 
کارشناسانه تیم اقتصادی دولت مستقر را در اندازه سفره 
آزاد سازی  آیا  که  ببینیم  و  باشیم.  شهروندان شاهد 
قیمت ها در بخش های مختلف و دادن یارانه باعث 
کمک به رُشد اقتصادی خانوارها خواهد شد یا افکار 
شامل  اش  نتیجه  و  بود  خواهند  ناپخته  شده  اتخاذ 
حکایت: »گنه کرد در بلخ آهنگری؛ به شوشتر زدند گردن 
مسگری« خواهد بود و این مردم اند که تاوان آن را 
با آب رفتن سفره و صرفه جویی افزونترشان در مولفه 
پرداخت  و...  مسافرت  پوشاک،   ، تغذیه  چون:  هایی 

خواهند کرد.

داود مبهوت
نویسنده و خبرنگار

یادداشــت

جانبازان به تماشای »موقعیت مهدی« نشستند
فیلم سینمایی »موقعیت مهدی« به کارگردانی هادی حجازی فر از امروز تا نوزدهم فروردین ماه جاری در دو نوبت در 

سالن اداره فرهنگ و ارشاد سیاهکل برای مردم و خانواده های معزز شهدا و جانبازان اکران می شود. ای فیلم، برندۀ 
سیمرغ بلورین چهلمین جشنواره فیلم فجر با همکاری اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی، بنیاد شهید و سپاه ناحیه 

سیاهکل در ۲ سانس ساعت  ۱۷ و ۲۱ در سالن آمفی تئاتر اداره فرهنگ و ارشاد سیاهکل اکران خواهد شد.

شوک

» رئیس سازمان سینمایی« مطرح کرد:
ضرب الاجل سازمان سینمایی 
به فیلم های فاقد پروانه ساخت

رئیس سازمان سینمایی گفت: تمامی کسانی که بدون 
پروانه ساخت فیلمسازی مبادرت به تولید فیلم سینمایی 
نموده اند تا ۳۰ اردیبهشت ماه جاری فرصت دارند ضمن 
اعلام کتبی دلایل این اقدام درخواست رسیدگی به پرونده 
شان را کتبا به معاونت ارزشیابی و نظارت سازمان ارایه کنند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی سازمان 
سینمایی، محمد خزاعی گفت: از ابتدای ورودم به سازمان 
سینمایی و طی ملاقات های متعددی که با افراد مختلف 
از  و اصناف سینمایی داشتم، متوجه شدم که تعدادی 
فیلمسازان بدلایلی همچون تعطیلی شوراهای فیلمسازی در 
زمان تغییر و تحول و استقرار دولت سیزدهم، عدم توافق 
با اتحادیه تهیه کنندگان جهت مجوز تهیه کنندگی و سایر 
دلایل متاسفانه اقدام به تولید فیلم سینمایی کردند که 
بدیهی است این امر در تضاد و مغایرت کامل با آیین نامه 
و دستور العمل های اجرایی تولید و نمایش آثار سینمایی 
سازمان بوده است و موجب از بین رفتن سرمایه و زحمت 

عوامل فیلمسازی خواهد شد.
وی ادامه داد: برای حل مشکلات پیش آمده و در جهت 
مساعدت و امکان یک فرصت برای این افراد، مقرر شد این 
افراد دلایل مبسوط خود را به همراه یک کپی از فیلم تا 
۳۰ اردیبهشت ماه به معاونت ارزشیابی و نظارت سازمان 

ارایه نمایند.
رئیس سازمان سینمایی خاطر نشان ساخت: کمیته ای برای 
بررسی پرونده این افراد تشکیل خواهد شد و با توجه به 
دلایل و اثر تولید شده در خصوص این آثار تصمیم گیری 

خواهم کرد.
خزاعی تصریح کرد: بدیهی است اخذ پروانه ساخت برای 
تمامی متقاضیان تولید فیلم سینمایی الزامی است و این 
فرصت پیش بینی شده  تمدیدپذیر نبوده وصرفا بدلیل 
مشکلات بازه زمانی انتقال دولت دوازدهم تا دولت سیزدهم 
منظور شده و الزاما نیز، به صدور پروانه ساخت برای آثار 
تولید شده نخواهد انجامید بلکه فرصتی برای رسیدگی و 
تمایز بین مشکلات موجه با افرادی که بدون دلایل موجه 
فیلم ساخته اند و عدم اتلاف سرمایه بخش خصوصی اتخاذ 

شده است.
رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه کلیه افراد متقاضی 
به تولید فیلم نیازمند اخذ پروانه ساخت می باشند اظهار 
داشت: همانطور که در ابلاغ معاون ارزشیابی و نظارت به 
صنوف مختلف تهیه کنندگی و مدیر عامل خانه سینما آمده 
و به کلیه صنوف نیز منعکس شده است می بایست در صدر 
قراردادهای تولیدی شماره پروانه ساخت معتبر درج شده و 
لذا دیگر هیچ یک از عوامل سینما در مشاغل مختلف عذری 
بابت عدم اطلاع از نداشتن پروانه ساخت در پروژه ای که با ان 
همکاری می کنند نخواهند داشت و نسبت به عواقب تنبیهی 

همکاری با پروژه های بدون پروانه ساخت مسئول است.
خزاعی همچنین، در رابطه با سیاست های اجرایی موسسات 
سازمان سینمایی و همچنین، حضور فیلم های سینمایی در 
جشنواره های خارجی گفت: موارد مربوط به این حوزه ها را نیز 

طی روزهای آتی اعلام خواهم کرد.

فیلم »دکتر استرنج در چندجهانی دیوانگی«، با وجود تداوم شیوع کرونا، شروعی 
استثنایی داشت و در پیش نمایش ها ۳۶ میلیون دلار فروش کرد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ورایتی، فیلم ابرقهرمانی دکتر استرنج در چندجهانی 
دیوانگی که توسط مارول استودیوز ساخته و به دست دیزنی توزیع شده است، در 
پیش نمایش های روز پنجشنبه )۱۵ اردیبهشت( ۳۶ میلیون دلار فروش کرد و برای 

فروش بزرگ ۱۷۵ میلیون دلاری در اکران افتتاحیه، خیز برداشت.
این پس از فیلم انتقام جویان: جنگ ابدیت که در پیش نمایش های سال ۲۰۱۸ ۳۹ 

میلیون دلار فروش کرد، هشتمین پیش نمایش بزرگ تاریخ هالیوود است.
با شروع طوفانی این فیلم ابرقهرمانی، فصل اکران تابستانی فیلم های بزرگ در گیشه 
رسما آغاز شد. سینماها در این فصل فیلم های موردانتظاری چون پارک ژوراسیک: 
سلطه، تاپ گان ماوریک و ثور: عشق و تندر را در چنته دارند و امیدوارند به کمک آنها 

به جبران خسارت ناشی از تعطیلی های کرونایی ادامه دهند.
دکتر استرنج و چندجهانی دیوانگی هشتمین پیش نمایش بزرگ در تاریخ هالیوود 

را رقم زد.
بازار پیش نمایش فیلم دکتر استرنج در چندجهانی دیوانگی در جهان نیز حسابی سکه 
بود. این فیلم تاکنون در بیش از ۴۰ بازار جهانی از جمله فرانسه، آلمان، ایتالیا، ژاپن 
و کره ۸۵ میلیون و ۷۰۰ هزار دلار فروخته و پیش بینی می شود در سه روز اول اکران 

بین ۱۲۵ تا ۱۴۰ میلیون دلار در گیشه بین الملل فروش کند.
در فیلم دکتر استرنج در چند جهانی دیوانگی، شخصیت اصلی داستان دست به یک 
جادوی ممنوعه می زند که درگاهی را به مولتی ورس باز کرده و تهدیدی بزرگ برای 

او و تیمش به بار می آورد.
دکتر استرنج در چندجهانی دیوانگی به کارگردانی سم ریمی ساخته شده و در آن 
بندیکت کامبربچ با الیزابت اولسن، چیوتل اجیوفور، بندیکت وانگ، ریچل مک آدامز و 

مایکل استولبارگ همبازی می  شود.

جادوی دکتر استرنج گیشه را درنوردید!
باکس  آفیس
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ورزشی
تمجید ویژه رسانه خارجی از طارمی در مقایسه با فن نیستلروی و بنزما

سایت »Breaking The Lines« نوشت: طارمی حالا همراه با امباپه، صلاح و بنزما، تنها بازیکنان 6 لیگ برتر دنیا هستند که 
بیشتر از 20 گل و 10 پاس گل ثبت کرده اند. این مهاجم ایرانی که اولین تجربه خود را در فوتبال اروپا تجربه می کرد، از همان 
ابتدا تأثیرش را گذاشت و برابر آوس موفق به هت تریک شد. وی هفته بعد توانست سه پنالتی برای تیمش بگیرد تا ریوآوه 

با نتیجه 3 بر 2 مقابل اسپورتینگ پیروز شود. این مهاجم ایرانی غریزه گلزنی زیرکانه ای مشابه رود فن نیستلروی دارد.

یادداشت
باز هم درگیری، باز هم حواشی؛

شکستِ تکراری »اخلاق« و »فرهنگ« 
در فوتبال ایران! 

و  نیمکت نشینان  شدید  درگیری های  ادامه  در 
بازیکنان دو تیم آلومینیوم اراک و نساجی مازندران در 
فینال جام حذفی، این رخدادهای ناگوار به دیدارِ برگشت 
دو تیم در هفته بیست و پنجم رقابت های لیگ برتر هم 
کشیده شد، دیداری که در نهایت با نتیجه صفر-صفر به 
اتمام رسید و جز حاشیه و تنش چیزی در سطحِ فنی 
نداشت. اما باید بپذیریم که شرایط فوتبال ایران بیش از 
حد ممکن، مضحک و تاسُف بار شده! جایی که بی تعارف، 
عصیانگری و رفتارهای زننده عواملِ بعضی از تیم های 
فوتبالِ ما، دیگر حتی برای علاقه مندان این رشته پرطرفدار 

هم حال بهم زن شده است.
منافع  که  اینجاست  مهم  پرسش  این مبحث،  در  اما 
مالی مهم است یا منافع ملی، اصلاً در فوتبال امروزِ ما، 
کدامیک ارجحیت پیدا کرده است؟! از سلسله اتفاقات 
پشت پرده،  مسائل  برخی  و  ایران  فوتبال  در  تکراری 
که  فوتبال  بویژه  ورزش  در  بی فرهنگی  و  بداخلاقی 
میلیون ها نوجوان و جوان از طریق گیرنده های تلویزیونی 
بیننده آن هستند، از حالت معمول درآمده و تهوع آور 
شده است، چرا که اهالی فوتبالِ ایران از نظر اخلاق 

ورزشی اندرخم  یک کوچه اند!
متأسفانه اصطلاحِ تکراری )اخلاق در ورزش( فقط در حد 
یک شعار بوده و قبح وزشتی یکسری حرکات تحریک آمیز 
به اصطلاح بزرگانی که ادعای معلم اخلاق دارند و باید 
سرمشق و الگوی آیندگان باشند، کاملاً به شکل صوری 
و نمایشی درآمده تا این سئوال مطرح شود، که این چه 
وضعیتی است که در سال های اخیر در ورزش کشور، 
بویژه فوتبال مان حاکم شده و روز به روز فزونی پیدا 
می کند؟! در شرایطی که، بحث اساسی و نکته ای که 

باید به آن توجه جدی داشت، این است که چرا فوتبال 
پر هوادار ما، به چنین روزگار ناخوشایندی دچار شده 
و چه کسی یا چه کسانی مسئول این ناهنجاری ها 
هستند؟ بدون اغراق باید بپذیزیم که بعضی از بازیکنان 
و حتی مربیان ظرفیت قبول شکست را ندارند، گرچه 
و  بداخلاقی ها  این  در  نیز  میلیاردی  دریافتی های 

درگیری ها بی تأثیر نبوده و نیست.
اما عامل دیگر حضور مدیرانی است که هیچ سنخیتی 
با فوتبال نداشته و به دلایلی که بر ما پوشیده است و 
شاید در عرصه سیاست پستی برایشان باقی نمانده، به 
طمع نام و نانی به ورزش روی آورده اند، که طبیعی است 
افرادی که اینگونه به حوزه ورزش ورود کرده اند، دغدغه 
این افراد  ندارند  مسلماً  را  فرهنگ و اخلاق در ورزش 
که حاصل حضورشان در جهان دیگری بوده وارد عرصه 

ورزش شده اند که این روزها بیشتر به چشم می آیند.
بارها به این مسئله پرداختیم و اشاره داشتیم که در 
امور ورزش  راسُ  این سال های اخیر که سیاسیون در 
و فدراسیون های ورزشی قرار گرفتند، چی کاشتند که 
امروزه باید چی درو کنند؟! اما کو گوش شنوا و چشم 
بینا؟! با حرف و شعارهای پوچ و توخالی که نمی شود 
کاری از پیش برد. برای حصول به فرهنگ مورد نظر که 
مبتنی بر روش علمی باشد، می بایست، سرمایه گذاری 
منطقی کرد و از اساتید آگاه به مسائل اخلاقی سود برد، 
باید همه مسئولان ورزش با درک مفاهیم و احساس 
مسئولیت های خطیری که بر عهده می گیرند، با همت 
مضاعف و ارائه برنامه های جامع و راهبردی برای رسیدن 
به هدف نهایی که به عبارتی اخلاق و فرهنگ در ورزش 

است کوشا باشند.
این حقیقت را باید پذیرا باشیم و باور بداریم که فرهنگ 
در زندگی هر انسانی نقش تعیین کننده ای دارد و به 
واقع فرهنگ است که هویت هر انسانی را می سازد و 
باید زندگی را بر پایه و اساس فرهنگ خاص خودش 
بنا کنیم و گام های سازنده و  اساسی در این راستا 
برداریم، طبیعی است که هرگاه به این حد و مرز برسیم 

ارزش های گرانبهای همچون غرور ملی، روحیه اعتماد 
به خویشتن، نوآوری و خلاقیت، پایبندی به منافع ملی 
و تعهداتی که در قبال جوانان این مرز و بوم برعهده 
از چشمه سار فرهنگ و اخلاق اسلامی در  گرفته ایم، 

جامعه ورزش ما جوشان می شود.
به هر تقدیر بار دیگر شاهد باخت اخلاق و فرهنگ در 
فوتبال لیگ برتر بودیم و میدان پاک ورزش، صحنه 
هتاکی و درگیری های فیزیکی شد و مشخص نگردید 
در پایان بازی اعضای کدامیک از دو تیم آلومینیوم اراک 
و نساجی مازندران شروع کننده این دعوا بودند و فضای 
سالم ورزشگاه را ناپاک کردند و صحنه های آزار دهنده و 

غیرقابل تحمل را بوجود آوردند؟! 
ازقرار معلوم مسئولان فرهنگی ورزشی و دست اندرکاران 
این  را بسته و   فوتبال کشورمان چشم و گوش خود 
هتاکی ها را نمی شنوند و درگیری ها را نمی بینند و با 
را ماست مالی  برخوردهای سلیقه ای و سطحی قضایا 
می کنند که دردی را دوا نمی کند، متأسفانه برخوردهای 
ناشایست و ناسزاگویی و حمله و بازی های ناجوانمردانه 
و... روی طیف وسیعی اثر گذار شده است و شاهد رشد 
روزافزون بداخلاقی و اقدامات ضدفرهنگی هستیم، در 
نهایت امیدواریم مسئولین کمیته انضباطی فدراسیون 
فوتبال برای یکبار هم که شده قاطعانه با این معضل 
لیگ برتر برخورد جدی ه عمل آورند تا ایجاد بسترسازی در 

ورزشگاه ها بوجود آید و مسابقات با آرامش برگزار شود.

اصغر قلندری
نویسنده و روزنامه نگار

سوژه

پس از تعویق بازی های آسیایی۲0۲۲؛
انتخابات کمیته ملی المپیک زودتر 

برگزار می شود؟

برای  دلیلی  دیگر  هانگژو  آسیایی  بازی های  تعویق  با 
برگزاری انتخابات کمیته ملی المپیک در پاییز نیست و 
کمیته ملی المپیک می تواند زودتر پرونده انتخابات را 
ببندد. انتخابات کمیته ملی المپیک قرار بود ۱۷ اسفند 
سال گذشته برگزار شود که به دلیل این که هیات اجرایی 
انتخابات رفت،  برگزاری  نامه  آیین  دیر به سراغ تدوین 
انتخابات به بهار ۱۴۰۱ موکول شد و  در نهایت نیز در 
مجمع عمومی روز ۱۷ اسفند با رای اعضا به بعد از بازی 
های آسیایی ۲۰۲۲ یعنی مهر سال جاری موکول شد.  در 
آن مجمع تعدادی از اعضا با توجه به در پیش بودن بازی 
های آسیایی خواستار این شدند که برگزاری مجمع تا بعد 

از بازیها به تعویق بیفتد.
اما اکنون با توجه به اینکه بازی های آسیایی به تعویق 
افتاده و در سال ۲۰۲۲ برگزار نمی شود دیگر دلیلی هم 
برای اینکه مجمع انتخاباتی کمیته ملی المپیک هم در 
پاییز برگزار شود، وجود ندارد.از طرفی پرونده بازنشستگی 
نیز  المپیک  ملی  کمیته  رییس  امیری،  صالحی  رضا 
همچنان باز است و اگر او هم مجبور شود که از ریاست 
کنار برود، بدون رییس بودن کمیته ملی المپیک اتفاق 
باید  انتخابات هم  برگزاری  بنابراین  بود  نخواهد  خوبی 
از زمان در نظر گرفته شده )پاییز( در دستور کار  زودتر 

قرار بگیرد.
المپیک  بازی های  تا  از طرفی فاصله زمانی زیادی هم 
۲۰۲۴ باقی نمانده و هر چه زودتر تکلیف کمیته ملی 
مهم  رویداد  این  برای  می توان  شود  مشخص  المپیک 
برنامه ریزی بهتری داشت. در حال حاضر تنها مسئله تایید 
آیین نامه برگزاری انتخابات توسط کمیته بین المللی 
المپیک است که کمیته ملی المپیک باید جدی تر از قبل 
پیگیر گرفتن تاییدیه شود  و به محض گرفتن تاییدیه و با 
موافقت مجمع، مقدمات برگزاری انتخابات را فراهم کند.

تا زمانی که تاییدیه IOC بیاید هیات اجرایی باید کارهای 
نیمه تمام مربوط به انتخابات را به پایان برسد . یکی از 
کارهایی که هیات اجرایی باید در مورد انتخابات انجام 
می دهد تدوین دستور العمل انتخاب خبرگان ورزشی بود. 
طبق اساسنامه کمیته ملی المپیک پنج نفر از کارشناسان 
خبره در امور بازی های المپیک به پیشنهاد رییس  و 
انتخابات  که  شوند  انتخاب  اجرایی  هیات  تصویب 
کارشناسان براساس ادستورالعملی که به تصویب کمیته 

ملی المپیک می رسد ، انجام خواهد شد.
در  پایان سال ۱۴۰۰  از  بود پیش  قرار  این دستورالعمل 
دستور کار کمیته ملی المپیک قرار بگیرد که انجام نشد 
و فعلا هم در دستور کار هیات اجرایی قرار نگرفته است. 
هیات اجرایی اکنون باید تدوین این دستورالعمل را در 
دستور کار قرار دهدتا پس از گرفتن تاییدیه IOC  مانع 
دیگری وجود نداشته باشد. البته تدوین این آیین نامه 
وانتخاب خبرگان ورزشی جزو تصمیماتی است که پیش 
بینی می شود حواشی زیادی به همراه داشته باشد چون 
برخی افراد تنها با معرفی به عنوان خبره ورزشی می توانند 
وارد انتخابات شوند که البته تعداد این نفرات هم کم 
نیستند از این رو هر چه زودتر پرونده این مسئله هم 

بسته شود، بهتر است.

حاشیه

صبح روز جمعه سرانجام تعویق بازی های آسیایی رسما اعلام شد. هنوز 
زمان قطعی برگزاری این رقابت ها اعلام نشده، اما بازی های آسیایی در سال 
۲۰۲۳ برگزار خواهد شد. برخی از تیم های ورزشی ایران که قرار بود در این 
رقابت ها شرکت کنند از این تعویق استقبال کرده و برخی نیز آن را به ضرر 

خود عنوان کرده اند.
کشتی که به خاطر فاصله نزدیک دو رویداد بازی های آسیایی و مسابقات جهانی، 
با کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش دچار چالش جدی شده و گفته بود با تیم 
سومش در بازی های آسیایی شرکت خواهد کرد حالا تمام هم و غم خود را روی 

مسابقات جهانی بلگراد خواهد گذاشت.
کاراته اما از تعویق بازی ها خیلی ناراحت است. آن ها در حالیکه در مدت اخیر چند 
اعزام خود را از دست داده اند تمام امیدشان به بازی های آسیایی بود. سید شهرام 
هروی سرمربی تیم ملی در این خصوص گفته است: »از شنیدن این خبر شوکه 
شدیم. بازی های آسیایی تنها انگیزه ملی پوشان بود و قطعا این موضوع اتفاق 
تلخی برای کاراته ایران خواهد بود. بازیکنان کاراته ایران پس از المپیک توکیو 
به دنبال این بودند که در رقابت های قهرمانی جهان بار دیگر برای ورزش ایران 

افتخارآفرینی کنند که متاسفانه اعزام تیم ملی به این رقابت ها لغو شد.«

بوکس تعویق را به سود خود می داند. علیرضا استکی سرمربی تیم ملی در این 
ارتباط گفت: »ما یکی دو تا آسیب دیده داشتیم و این اتفاق تا حدودی برای ما 
بهتر است. البته اگر تاریخ بعد را شش ماه بعد اعلام کنند خیلی بهتر است و اگر 

یک سال باشد کارمان سخت می شود.«
در والیبال، سرپرست و سرمربی تیم ملی تعویق را به سود ایران عنوان کرده اند. 
بهروز عطایی گفته است به این شکل یک مسابقه مهم از فهرست برنامه های 
بازی های  به تعویق  امیر خوش خبر در واکنش  تیم ملی حذف شده است. 
آسیایی می گوید: »قطعا تعویق بازی ها به نفع والیبال ما بود، چون با توجه به 
مصدوم هایی که داشتیم کمی از برنامه آماده سازی تیم عقب بودیم. از طرفی این 
نفرات آقایان جواد کریمی، میثم صالحی و مجرد بودند که از بازیکنان اصلی ما 
هستند و قطعا در شرایط ایده آلی به بازی های آسیایی نمی رسیدند. به همین دلیل 
به عنوان فدراسیون والیبال و تیم ملی والیبال از تعویق بازی ها خیلی ناراحت 
نشدیم و بدمان نیامد که بازیکنان بتوانند در یک فرصت و ریکاوری بهتر به این 

بازی ها برسند.«
مسابقات جهانی والیبال نیز مانند کشتی در فاصله کمی با بازی های آسیایی برگزار 
می شد که حالا تعویق رقابت های هانگژو طبیعتا به سود والیبال ایران خواهد بود.

پس از تعویق بازی های آسیایی چین؛

راضی و ناراضی های ورزش ایران چه کسانی هستند؟
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ورزشی
گزینه مدنظر AFC برای ریاست فیفا کیست؟

»شیخ سلمان بن ابراهیم آل خلیفه« در نشست کمیته اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا این مطلب را اعلام 
کرد و گفت: AFC و فوتبال آسیا از پیشنهاد اینفانتینو رئیس فیفا برای نامزدی مجدد استقبال خواهد کرد و 

این اطمینان را می دهم که ما پشت او خواهیم بود.

سوژه

فاجعه پشت فاجعه؛
ایراد 10 صفحه ای AFC به کمیته 

صدور مجوز حرفه ای فوتبال ایران
به  ای  نامه  در  دیگر  بار  فوتبال  فدراسیون  پیش  روز   ۱۰
کنفدراسیون فوتبال آسیا خواهان بررسی وضعیت کمیته 
گذشته  سال  اسفند  شد.  ایران  ای  حرفه  مجوز  صدور 
کنفدراسیون فوتبال آسیا به بررسی انطباق کیفی مجوزهایی 
کرد که کمیته های صدور مجوز کشورهای مختلف آسیا 
صادر کرده بودند. در این بررسی متوجه اشکالات کمیته 

صدور مجوز حرفه ای ایران شد و این کمیته را تعلیق کرد.
اکنون با گذشت دو ماه از این موضوع هنوز این کمیته رفع 
تعلیق نشده است. ۱۰ روز پیش فدراسیون فوتبال بار دیگر در 
نامه ای به AFC خواهان بررسی وضعیت کمیته صدور مجوز 
حرفه ای ایران شد که در پاسخ کنفدراسیون فوتبال آسیا در 
۱۰ صفحه ایرادات وارد بر این کمیته را به فدراسیون فوتبال 
ارسال کرده و خواهان برطرف شدن این اشکالات شده است.
علاوه بر اینکه کمیته صدور مجوز حرفه ای باید این ایرادات 
را برای رفع تعلیق شدن برطرف کند باشگاه ها نیز برای اینکه 
بتوانند برای سال آینده مجوز حرفه ای از آسیا بگیرند باید 
ایرادات خود را برطرف کنند. با برطرف شدن این ایرادات 
فدراسیون باید مستندات را برای کنفدراسیون فوتبال آسیا 
ارسال کند تا بعد از بررسی مجدد ای اف سی تکلیف کمیته 

صدور مجوز حرفه ای روشن شود.
در این راستا استقلال و پرسپولیس که به دلیل ایرادات 
AFC و عدم صدور مجوز حرفه ای نتوانستند امسال مجوز 
حضور در لیگ قهرمانان آسیا را کسب کنند فرصت دارند 
این اشکالات را برطرف کنند که در حال حاضر از مهمترین 
مشکلات دو باشگاه برطرف شدن بدهی های هر دو است. 
البته امسال لیگ قهرمانان آسیا برای فصل جدید برگزار نمی 
شود و فصل جدید این رقابت ها از شهریور ۱۴۰۲ آغاز می 

شود.

با اعلام رسمی »کنفدراسیون فوتبال آسیا«؛
مسابقات جام باشگاه های فوتسال 

آسیا لغو شد
با اعلام رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا، مسابقات جام 
لغو شد. جلسه  باشگاه های فوتسال آسیا در سال ۲۰۲۲ 
کمیته اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا صبح امروز با حضور 
»شیخ سلمان« رئیس این کنفدراسیون برگزار و در این جلسه 
تصمیماتی در خصوص تقویت فدراسیون های مختلف در 
سراسر قاره آسیا گرفته شد. یکی از تصمیمات جلسه امروز، 
مربوط به مسابقات فوتسال جام باشگاه های آسیا بود که 
طبق برنامه قرار بود تابستان امسال به میزبانی امارات برگزار 

شود.
سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا نوشت: »کمیته اجرایی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا تصمیم کمیته فوتسال و فوتبال 
ساحلی کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی بر لغو مسابقات 
قهرمانی باشگاه های فوتسال آسیا در سال ۲۰۲۲ پس از 

انصراف امارات به عنوان میزبان مسابقات را تایید کرد.«
امارات چند ماه پیش از میزبانی این مسابقات انصراف 
داد و کشور هایی نظیر ایران، کویت و تایلند اعلام آمادگی 
کردند تا از این رقابت ها میزبانی کنند. حتی باشگاه گیتی 
پسند اصفهان قهرمان فصل گذشته لیگ برتر فوتسال ایران 
هم مذاکرات لازم را برای میزبانی این رقابت ها انجام داده 
بود، اما در نهایت AFC امروز تصمیم گرفت مسابقات جام 

باشگاه های آسیا را لغو کند.

از تاثیر فلسفه مربیانِ لیگ تا فقر مهاجم سازی؛

کویـــرِ گُلــزنی!

خلق  فوتبال  جذابیت  بیشترین  بپذیریم  اگر 
موقعیت های گلزنی و در نهایت گل های زده شده  در 
یک مسابقه و طول فصل است، یقیناً به ارزش آمار در 
فاز حمله و به ثمر رسیدن گل با نگاهی دیگر می توان 
ارزش گذاشت. اما پس از گذشت بیست وپنج هفته از 
مسابقات این فصل، آمار نشان دهنده یک فاجعه بزرگ 
است، هم از لحاظِ تعداد گل زده و هم از بُعد معرفی 
چهره آقای گُل، که توضیحِ صحیحی از کیفیتِ فوتبال 

ایران است.
تا به اینجای فصل، گادوین  منشا از مس رفسنجان 
تنها با سیزده گل  زده عنوان آقای گلی مسابقات را 
در اختیار دارد و نکته جالب اینجاست که نزدیک ترین 
تعقیب کننده وی در جدول بهترین گلزنان لیگ برتر هم 
یک مهاجم خارجی دیگر است، کوین یامگا از استقلال 
که در این فصل یازده گل به ثمر رسانده است. گرچه 
این آمار زمانی عجیب تر می شود که نفر سوم بهترین 
گلزن حال حاضر لیگ برتر هم لوسیانو پریرا کهنه کار از 

فولادخوزستان است که با سی واندی سال سن و نه گل 
زده دیگر خارجی گلزن فوتبال ایران است. 

از طرفی شهریارمغانلو هم مشترکاً با پریرا در جایگاه 
سوم قرار دارد و بعد از آن ها، سعیدصادقی از گل گهر 
و مهدی عبدی از پرسپولیس مشترکاً با هفت گل تا 
هرچند  گرفته اند،  قرار  گلزنان  جدول  در  کار  اینجای 
حضور این دو نفر تا حدی غیرقابل باور است، چرا که 
عبدی مدتهاست در پرسپولیس بازی نمی کند و فصل 
پرنوسانی را تجربه کرده، از طرفی سعید صادقی هم 

عملا یک مهاجم هدف نیست.
اما نکته قابل تامل دیگر تا اینجای فصل، این است 
که هر سه مهاجم اول گلزن لیگ ما مهاجمان خارجی 
هستند، این مسئله از آنجا رنگ و بوی غریب تری برای 
فوتبال مان دارد که باید این نکته را هم مدنظر داشت 
که این بازیکنان تعدادی از گل های خود را از روی 
نقطه پنالتی و نه در جریان بازی به ثمر رسانده اند. 
همچنین با توجه به اینکه فصل قبل آقای گل لیگ 
برتر سجاد شهبازاده با ۲۰ گل زده از سپاهان بوده، 
طول  در  اتفاقی  چه  که  است  برانگیز  پرسش  حال 
یک فصل افتاده، که نام آقای گل فصل قبل حتی در 
لیست برترین گلزنان این فصل قرار ندارد، گرچه این 
عدم ثبات می تواند نشان دهنده این مهم باشد که، در 
این فصل هیچ مهاجم داخلی قابلیت تکرار آقای گلی 

سال گذشته را ندارد و اگر هم خارجی ها این عناوین 
را حالا به نام خود زده اند، تعداد گل های آنها نسبت 
به میانگین گل در لیگ های معتبر و حتی لیگ های 
قبلی داخلی فوتبال ما بسیار پایین است، همین چند 
این  زده  بیست گل  با  برزیلی  ادینهوی  فصل پیش 

عنوان را تصاحب کرد. 
ضمن اینکه باید به این موضوع هم توجه داشت که 
اگر فصل گذشته و آقای گلی سجاد شهباززاده را فاکتور 
آن هم  قبلی  در دو فصل  بگیریم، خواهیم دید که 
مشکلات زیادی در این پست در کل تیم ها داشتیم، 
چرا که در آن دو فصل هم به ترتیب کیروش استنلی و 
شیخ دیاباته با شانزده و پانزده گل آقای گلی فصل را 

بدست آورده اند و از آن خود کردند.
اما تئوری اولویت نباختن در فوتبال ما و در بین مربیان 
لیگ کاملا مشهود است، از این منظر می توان کم گل 
بودن فوتبال ما را در آمارها مشاهده نمود . اما فارغ از 
آمار گل های زده و احیاناً موقعیت های از دست رفته 
در بازی ها، می توان این نقصان را در سبک و سیاق 
که خلق  جایی  کرد،  ما هم جستجو  تیم های  بازی 
موقعیت گل با درصد بالا در بازی های تیم های مدعی 
ما عملاً به تعداد انگشتان یک دست هم نمی  رسد و 
این جز به مشکلات ساختار تفکرات مربیان ما در تیم 
ها بر نمی گردد که بیشتر از همه، اولویت های اول، دوم 
و سوم خود را به نباختن و در نهایت گل نخوردن و 

بازی هایی ترجیحاً کم ریسک بنا گذاشته اند.
هر چند هنوز چند هفته تا پایان رقابت های این فصل 
لیگ برتر باقی مانده، اما نگاهی به آمار ادوار مختلف 
لیگ  نشان می دهد که میانگین گل های زده در این 
است.  بوده  دیگر  فصول  از  پایین تر  مراتب  به  فصل 
بطور مثال در همین ابتدای دهه اخیر لیگ برتر، کریم  
انصاری فر با بیست ویک و سیدجلال  رافخایی با نوزده 
گل فصل فوتبالی خود را به پایان بردند و لقب آقای 
گلی را برای خود دست وپا کردند که در مقایسه با فصل 
جاری حداقل نشان از میانگین گل های زده بیشتر در 

بازی ها داشته است.
و  باشد  داشته  گلزنی  شمِ  باید  ذاتا  مهاجم  اینکه 
چارچوب شناس باشد اصلا موضوع بحث نیست، اما 
باید بپذیریم امروزه در تربیت نیروی انسانی در این 
و  خروج  با  هستیم.  کمبود  دچار  شدیداً  هم  پست 
لژیونر شدن تعدادی از مهاجمین داخلی مانند علی  
علیپور ، مهدی  طارمی، علیرضا جهانبخش و امثال این 
بازیکنان خط تولید بازیکن در این پست برای ما به 
نوعی متوقف شده و تنها چشم به ساق های مهاجمین 

خارجی دوخته  ایم.

امیر کریمی
نویسنده و کارشناس فوتبال

دیدگاه

دیالوگ

»پوریا کاهاردی« از قهرمانان تیم ملی جوجیتسو در 
خصوص عدم اعزام به مسابقات و پرداخت هزینه ها 
توسط خود ورزشکار به خبرنگار روزنامه دنیای هوادار 
ورزش های  جزو  جوجیتسو  ورزشی  رشته  گفت: 
بین  اخیر  سال  چند  این  در  که  است  مهیجی 
فدراسیون ها دست به دست شده است. متاسفانه 
در این چند سال فدراسیون های ورزش های رزمی، 
کاراته ، جودو و فدراسیون انجمن های ورزشی متولیان 
این رشته بودند که همین موضوع سبب شده تا رشته 
جوجیتسو نتواند در حد و شایستگی خودش باشد. 

وی در ادامه افزود: متاسفانه از سال ۲۰۱۹ و بعد از 
ویروس کرونا هیچ مسابقه ای چه در قالب انتخابی 
تیم ملی چه در قالب لیگ در ایران برگزار نشد، 

همین امر سبب می شود تا رشته جوجیتسو در 
امارات  کشور  در  که  در صورتی  کند  افت  کشور 

پیشرفت این رشته ورزشی خیلی چشمگیر بود.
کاهاردی در مورد اعزام  به مسابقات گفت: راجع 
بحث اعزام ها باید بگویم که هیچ نهاد یا انجمن 
و... کمکی نمی کند و تمام هزینه ها به دوش خود 
ورزشکار است که متاسفانه به دلیل گرانی ارز مثل 
دلار یا درهم امکان شرکت در مسابقات حرفه ای 
هم خیلی سخت شده، هزینه شرکت در مسابقه ای 
در رشته جوجیتسو در همین کشور امارات یا ترکیه 
چیزی حدود ۲۵ میلیون تومان است که با توجه 
به عدم حضور اسپانسر کار برای ورزشکار بسیار 

دشوارتر شده است.

رشته جوجیتسو بین فدراسیون ها دست به دست می شود؛

کاهاردی: هزینه اعزام ساده به ترکیه 
یا امارات 2۵  میلیون آب می خورد!

مهدی جمشیدیان
خبرنگار
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